

EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Tuesday, May 4, 1971

• 0937

[Texte]

The Chairman: The meeting will come to order, gentlemen. Before proceeding with our agenda this morning I would like to announce to the Committee that your steering committee met last night and set up an agenda from now until the end of June, two meetings each week on Tuesdays and Thursdays. All the departments we will be hearing have been listed and you will be furnished with this agenda, likely this week. You recall that we received our terms of reference from the House last night to call the two ministers further to the report the Committee made to the House on the *Bonaventure*. These two ministers will be called at their convenience, but we hope it will be on May 25, if they are free on that date. The arrangements were to have both ministers present at the same time.

Gentlemen, this morning we are going to discuss the Mint and also the Canada Deposit Insurance Corporation. We will proceed, first, with the Mint and I would like to introduce to you Mr. G. W. Hunter, Master of the Mint, who will field the questions. He may wish to introduce some of his people who are with him. Mr. Hunter.

Mr. G. W. Hunter (Master of the Mint, Royal Canadian Mint): Thank you, Mr. Chairman. I have Mr. E. F. Brown, Deputy Master of the Mint, on my right, and the Chief, Financial Division, Mr. G. Groleau, is with us in case there are questions on the statement section, Volume II, which actually was under the Department of Finance, if you recall, in 1969. Mr. G. Ferguson our Chief of the Administrative Division is here as well as Mr. W. K. Robertson, the Head of our Numismatic Section.

The Chairman: Thank you, Mr. Hunter.

It is paragraph 73, page 51.

73. *Royal Canadian Mint.*

I would like to mention at this point that there is a court case pending with certain things that happened at the Mint and I would ask you to steer away from those questions because we would not want to be in the field of *sub judice*. However, I think, Mr. Hunter, the Committee is interested particularly in this remark of the Auditor General's where he said in this paragraph:

• 0940

Failure of officials in the numismatic section of the Mint to take inventory of completed coin sets daily and to reconcile periodically the liability account for unshipped prepaid orders allowed a breakdown in the system of internal control to go undetected.

Maybe you could advise the Committee, in an opening statement, of what changes have been made in the Mint and then we will proceed with questions. Mr. Lefebvre.

Mr. Lefebvre: Perhaps, if you do not mind, if you read the next paragraph to that, Mr. Chairman, it says towards the bottom:

TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le mardi 4 mai 1971.

[Interprétation]

Le président: A l'ordre, messieurs. Avant de passer à l'ordre du jour de ce matin, je voudrais annoncer que votre comité de direction s'est réuni hier soir et a établi le calendrier des séances du comité jusqu'à la fin de juin, soit deux réunions par semaine, une le mardi et une le jeudi. Tous les ministères que nous entendrons ont été énumérés et ce calendrier vous sera probablement distribué cette semaine. Vous vous souviendrez que la Chambre nous a donné hier soir l'autorisation de convoquer deux ministres par suite du rapport que le comité a présenté à la Chambre concernant le *BONAVENTURE*. Ces deux ministres seront convoqués à leur discrétion, mais nous espérons que ce sera le 25 mai s'ils sont libres ce jour-là. Nous voulons que les deux ministres soient ici en même temps.

Messieurs, nous allons parler ce matin de la Monnaie royale canadienne et de la Société d'assurance-dépôts du Canada. Nous allons commencer par la Monnaie et je voudrais vous présenter M. G. W. Hunter, directeur de la Monnaie royale canadienne, qui répondra aux questions. Monsieur Hunter va vous présenter certains membres de son personnel qui l'accompagnent.

M. G. W. Hunter (directeur de la Monnaie royale canadienne): Merci, monsieur le président. Il y a à ma droite M. E. F. Brown, sous-directeur de la Monnaie, et M. G. Groleau, chef de la division des Finances, qui pourra répondre aux questions sur la section des états financiers, au volume II, qui relevait en réalité du ministère des Finances en 1969. Il y a aussi M. G. Ferguson, chef de l'administration et M. W. K. Robertson, chef de la section de numismatique.

Le président: Merci, monsieur Hunter.

Au sujet du paragraphe 73, page 53.

73. *La Monnaie royale canadienne.*

Je dois mentionner qu'il y a présentement une affaire devant les tribunaux concernant certains événements qui se sont produits à la Monnaie canadienne et je vous invite à éviter les questions à ce sujet. Cependant, monsieur Hunter, je crois que le comité s'intéresse surtout à la remarque suivante de l'Auditeur général dans ce paragraphe:

Le défaut des fonctionnaires de la section de numismatique de la Monnaie de faire l'inventaire des ensembles de pièces de monnaie complétées chaque jour et de redresser périodiquement le passif quant aux commandes acquittées mais non expédiées, à laisser passer inaperçue une lacune du système de vérification interne.

Peut-être pourriez-vous dire au Comité quels changements ont été faits à la Monnaie et nous passerons ensuite aux questions. Monsieur Lefebvre.

M. Lefebvre: Si vous le permettez, monsieur le président, on dit au bas du paragraphe suivant: